

鹿港金門館——一座清代班兵伙館的新發現

卓克華

佛光人文學院歷史學研究所副教授

摘要

鹿港金門館一直被人誤為是金門會館，本廟經過作者以文獻史料的蒐集研讀與田野訪談的調查研判，交叉分析研究，發現並非如此，其前身是清代水師官兵棲宿、聯誼、祭祀的「班兵伙館」，其周遭區域是昔年營區，性質宛如今日的海軍眷村。

本論文集中探討了下列諸項問題：(1) 蘇王爺信仰的由來；(2) 浯人許樂三與浯江館之創建關係；(3) 清廷水師協防鹿港的角色變遷；(4) 水師興建伙館與鹿港的歷史關係；(5) 金門館的修建沿革及其史蹟意義與價值。

在考證探討中，作者用了近二萬五千多字，詳細精審的分析解讀四方古碑文內容，並佐以建築的調查與測繪的結果，確定了金門館的原始面貌，成為本論文的一大突出的貢獻與特色。

關鍵字：鹿港、金門館、班兵伙館、清代水師、許樂三、蘇府王爺

Jin-men Guan of Lu-gang—The New Discovery of A Ban-bing-huo Guan in Qing Dynasty

Cho, Ko Hua

Associate Professor, the Graduate Institute of History Studies Fo Guang University

Abstract

Jin-men Guan of Lu-gang has been mistaken to be Jin-men hostel. Through the study of history documents and investigation of field interviews, the author found out the ideology is wrong. It was the “Ban-bin-huo Guan” (military hostel) for the navy officers and men of qing dynasty to live, to social and to offer a sacrifice. The nearby districts are under controlled, which are like the navy’s family dependants today.

The article discusses the following questions: 1) the source of Su Wang Ye Belief; 2) the establish relationship between Wu peple, Xu, Le San, and Wu-jiang Guan; 3) the role changing of qing dynasty’s navy officer to assist the defense of Lu-gang; 4) the history relation between the navy officer’s building huo-guan and Lu-gang; 5) the relics meanings, relics value and the repairing history of Jin-men Guan.

In the context, the author analysis the content of Si-fang ancient epitaph minutely with amount twenty-five thousand words. To make sure the original features of Jin-men Guan with the architecture investigation and mapping results, which is the outstanding characteristic of this paper.

Keywords: Lu-gang, Jin-men Guan, Ban-bin-huo Guan, navy officers of qing dynasty, Xu, Le San, Su Wang Ye